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§§ 11, 22-24 

Justerat 13 december 2016, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 
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Ordförande   Vice ordförande 

 

 
 



Socialnämnden Protokoll 

2016-12-13 

Sida 2 

 

 

 

 

 

 

 

Socialförvaltningen 

Administrativa avdelningen 

 

Storforsplan 44 

106 64 Stockholm 

Växel 08-508 25 000 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Socialnämnden Protokoll 
 2016-12-13 
 Sida 3 (45) 

 

 

 

 

 

 

Protokoll fört vid socialnämndens 
sammanträde 13 december 2016 

Tid: 

Kl. 17:30-19:30 

Plats: 

Konferensrum Storfors, Storforsplan 36 i Farsta 

Närvarande: 

Se sid. 4 i protokollet 

 

 

 

 

§§ 1-10, 12-21 

Justerat 16 december 2016, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen   Andréa Ström 

Ordförande    Vice ordförande 
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Närvarande 

Beslutande  

Ledamöter 

Åsa Lindhagen (MP), ordförande 

Andréa Ström (M), vice ordförande 

Daniel Harc (S) 

Mia Sundelin (S) 

Dan Guillou (MP) 

Alexandra Åkerström (V) 

Anna Rantala Bonnier (Fi) 

Johan Brege (M) 

Christina Elffors Sjödin (M) 

Ole-Jörgen Persson (M) 

Frida Johansson Metso (L), ej § 13 på grund av jäv 

 

Tjänstgörande ersättare 

Claes Muschkin (S) för Rana Carlstedt (S) 

Inga-Lill Persson (L) för Isabell Smedberg Palmqvist (L) 

§ 13 Eva Solberg (M) för Frida Johansson Metso (M) 

 

Övriga närvarande 

Ersättare 

Amne Ali (S) 

Emil Adén (S) 

Ylva Wahlström (MP) 

Stephan Gullberg (MP) 

Jackie Nylander (V) 

Eva Solberg (M) 

Börje Häggman (M)  

Birgitta Thulin (M) 

Stina Bengtsson (C) 
 
Tjänstemän 

Gillis Hammar, förvaltningschef 

Peter Svensson, administrativ chef 

Veronica Wolgast Karlberg, avdelningschef, ej §§ 22-24 

Jenny Swärd, avdelningschef, ej §§ 22-24 

Mona Thorin, kommunikationschef, ej §§ 22-24 

Cindy Falquet, borgarrådssekreterare, ej §§ 22-24 

Sigrún Andersdottír, nämndsekreterare 

 

Förtroendevalda revisorer 

Amanj Mala-Ali, § 3 

Ulla-Britt Ling-Vannerus, § 3 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) öppnar sammanträdet. Nämnden 

godkänner föredragningslistan. 
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) och vice ordföranden  

Andréa Ström (M) får i uppdrag att justera dagens protokoll. 

Protokollet ska justeras fredag 16 december. 
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§ 3 

Förvaltningsinformation 

 

De förtroendevalda revisorerna Amanj Mala-Ali och Ulla-Britt 

Ling-Vannerus presenterar sig och informerar om stadsrevisionens 

arbete.  

 

Förvaltningschef Gillis Hammar informerar om middag med 

socialnämnden efter sammanträdet 31 januari 2017. 
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§ 4 

Nämndens frågor till förvaltningen 

 

Inga övriga frågor ställs. 
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§ 5 

Tillgängliga konferenslokaler, motion (2016:69)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen  

Dnr 1.7.1-512/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Liberalerna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Motionen behandlar frågan om tillgängligheten i de 

konferenslokaler som staden använder för olika former av möten 

och evenemang. Motionären Patrik Silverudd (L) vill att 

kommunfullmäktige beslutar om att Stockholms stad enbart ska 

använda konferenslokaler som är fullt tillgängliga för personer med 

funktionsnedsättning.  

 

Förvaltningen anser att utgångspunkten måste vara att de lokaler 

som staden använder för möten och evenemang ska vara 

tillgängliga för alla stockholmare oavsett funktionsförmåga. 

Förvaltningen ser det även som centralt att information om 

tillgängligheten i stadens lokaler kommuniceras ut till 

stockholmarna på ett tydligt och lättillgängligt sätt. Under 

stadsledningskontorets ledning har en gemensam modell tagits fram 

för hur tillgängligheten i stadens lokaler ska kommuniceras. 

Modellen används nu för att informera om tillgängligheten i de 

lokaler som används i stadens olika verksamheter i funktionen 

”Jämför service” på stadens webbplats. Socialförvaltningen anser 

att modellen även bör kunna användas för att kommunicera 

lokalernas tillgänglighet för de evenemang och möten som staden 

bjuder in till. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 24 

november 2016. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 
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Ledamoten Frida Johansson Metso (L) och tjänstgörande ersättaren 

Inga-Lill Persson (L) föreslår att nämnden beslutar följande: 

 

1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att i övrigt anföra följande. 

 

Vi tackar förvaltningen för svaret på motionen och välkomnar att 

förvaltningen anser att utgångspunkten måste vara att de lokaler 

som staden använder för möten och evenemang ska vara 

tillgängliga för alla stockholmare oavsett funktionsförmåga. 

 

Vi välkomnar också att man anser att det finns möjligheter att bättre 

kommunicera tillgängligheten hos lokaler för de möten som staden 

bjuder in till. 

 

Tyvärr ser vi exempel på hur utgångspunkten, att lokaler ska vara 

tillgängliga, blir just en utgångspunkt: trots ambitionerna blir 

slutresultatet något annorlunda. Bristande tillgänglighet är inte 

något som ska kommuniceras på förhand, utan det är något som ska 

undvikas genom att lokaler som inte är tillgängliga helt enkelt inte 

används. 

 

Bristande tillgänglighet är inte ett lyxproblem utan ett 

demokratiproblem. Det finns exempelvis stockholmare som inte har 

kunnat fullgöra sina politiska förtroendeuppdrag fullt ut eftersom de 

lokaler som deras egen kommun använt för möten inte har varit 

tillgängliga. Det måste till tydligare riktlinjer och mer inarbetade 

rutiner så att medarbetare i staden som ansvarar för att boka lokaler 

för möten rutinmässigt stämmer av lokalernas tillgänglighet innan 

bokning. Ett bifall till motionen sänder ett tydligt besked om 

frågans betydelse. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6 

Ny översiktsplan för Stockholm 

Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden 

Dnr 1.6.1-704/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till 

stadbyggnadsnämnden. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP), tjänstgörande ersättaren 

Claes Muschkin m.fl. (S) och ledamöterna Alexandra Mattsson 

Åkerström (V) och Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande 

särskilda uttalande: 

 

Det finns många positiva aspekter av förslaget till ny översiktsplan 

för Stockholm. Förslaget är tydligt avseende behovet att klara 

utmaningarna med klimatförändringarna, öka takten i 

bostadsbyggandet samt minska de sociala skillnaderna i staden. 

 

Vi ser också mycket positivt på att förslaget understryker vikten av 

en jämställd stadsplanering för att alla skall kunna känna sig trygga, 

ta del av det offentliga rummet och ha lika möjligheter till 

spontanidrott.  

 

Socialförvaltningen lyfter i sitt svar vikten av ett 

funktionshinderperspektiv i översiktsplanen för Stockholm. Detta är 

mycket viktigt att understryka då behovet av särskilt anpassade 

lägenheter är stort och det faktum att bristande tillgänglighet sedan 

första januari 2015 är en diskrimineringsgrund. Vi vill särskilt 

påtala att det är av största vikt att funktionshinderperspektivet får en 

framträdande roll i stadens arbete med stadsbyggnadsplanering.  

 

Därutöver lyfter även socialnämndens, äldrenämndens och 

överförmyndarnämndens råd för funktionshinderfrågor ett antal 

viktiga aspekter kring hur översiktsplanen på ett bättre sätt kan få 

ett stärkt funktionshinderperspektiv. Vi hänvisar därför till rådets 

uttalande och anser att detta bör beaktas inför att översiktsplanen 

antas. 

 

Ärendet 
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Alla kommuner ska enligt plan- och bygglagen ha en översiktsplan 

som omfattar hela kommunens yta. Översiktsplanens syfte är att ge 

vägledning och stöd i beslut om användning av mark- och 

vattenområden samt hur den byggda miljön ska utvecklas och 

bevaras.  

 

Socialförvaltningen välkomnar förlaget på ny översiktsplan för 

Stockholm. Det är nödvändigt att formulera en ny plan som är 

anpassad för att bidra till att nå målen i förslaget till Vision 2040 

och att peka ut strategier för de utmaningar som Stockholm står 

inför. Förvaltningen anser att stadsbyggnadskontorets förslag till ny 

översiktsplan har förutsättningar att bli en bra utgångspunkt för 

stadens utveckling. För att nå dit krävs att planen och de verktyg 

som presenteras verkligen används i all planering, i kombination 

med övriga styrdokument i staden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 28 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 7 

Upprättelse för barnbrudar i Stockholm, motion (2016:85) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-518/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat motionen (2016:85) om upprättelse 

för barnbrudar i Stockholm av Rickard Wall (-) till socialnämnden 

för yttrande. Författaren till motionen menar att flera grupper i 

samhället har krav på upprättelse på grund av att de tidigare utsatts 

för missförhållande. En sådan grupp utgörs av så kallade 

barnbrudar. Förslag läggs om att en särskild person ska tillsättas för 

att arbeta med frågan och bland annat ta fram riktlinjer samt 

formulera hur en upprättelse ska gestaltas. Insatsen föreslås 

finanseras genom att motsvarande minskning görs i stadens 

genuspedagogiska projekt.  

 

Förvaltningen instämmer i inhämtade synpunkter från Origo om att 

staden bör satsa resurser som inriktas på att förebygga att 

barnäktenskap sker. Det handlar snarare om att höja kunskapen 

bland riskutsatta målgrupper om vilka mänskliga rättigheter som 

gäller för barn och unga i detta avseende samt att ge stödjande 

insatser för att kunna och våga säga nej.  

 

Förvaltningen anser med anledning av ovanstående att de förslag 

som ställs i motionen ska avslås. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 8 

Samlat grepp om stadens arbete med tolkning, motion 

(2016:73) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-513/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Liberalerna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Liberalernas förslag till 

beslut. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat Frida Johansson Metsos (L) 

motion (2016:73) om ett samlat grepp om stadens arbete med 

tolkning till socialnämnden. På grund av att fler människor söker 

sig till Sverige från andra länder ökar behovet av tolkar. I motionen 

framförs därför att staden bör ta ett tydligt grepp om arbete med 

tolkning genom att ta fram riktlinjer för användning av tolkar inom 

stadens verksamheter. Dessutom bör Stockholms stad undersöka 

hur staden kan bidra till att fler tolkar utbildas samt utreda om det 

går att utveckla organisationen för hur staden försörjer sitt behov av 

tolkar.  

 

Socialförvaltningen delar bilden att det råder stor brist på 

auktoriserade och utbildade tolkar. Samtidigt har också behovet av 

tolkar ökat. Förvaltningen menar att ett tydligare grepp om arbete 

med tolkning inom Stockholms stad kräver samlade åtgärder från 

statlig sida. Åtgärder som resulterar i att fler auktoriserade tolkar 

utbildas, skulle ge staden förutsättningar att oftare kunna använda 

tolkar med rätt kompetens. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 10 

november 2016. 

 

Förslag till beslut  
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Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) och tjänstgörande ersättaren 

Inga-Lill Persson (L) föreslår att nämnden beslutar följande: 

 

1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

Vi tackar förvaltningen för ett utförligt svar på motionen, men vi 

delar inte helt det som verkar vara förvaltningens bedömning, 

nämligen att tolkbristen är huvudanledningen till att tolkar inte 

används. Anledningen till att vi föreslår en tolkgaranti är för att tolk 

inte alltid används, även i verksamheter eller situationer då det 

skulle behövas. Detta beror i sin tur inte nödvändigtvis på tolkbrist, 

utan på att ovana vid eller ovilja mot att arbeta med tolk gjort att 

tolk inte anlitats fast det varit behövligt. 

 

De riktlinjer för tolkar som Kammarkollegiet har tagit fram och som 

förvaltningen hänvisar till verkar avse riktlinjerna om god tolksed, 

som är en vägledning för auktoriserade tolkar i deras yrkesutövning. 

De riktlinjer vi yrkar på har att göra med när staden, samt 

verksamheter som staden upphandlat, ska anlita tolk. Vi vill betona 

att rätten till tolk är något som staden måste säkerställa vid 

upphandlingar. 

 

Förvaltningen anför att socialtjänsten anlitar tolkar i enlighet med 

förvaltningslagen § 8. Vi förutsätter att så sker – problemet är att 

denna bestämmelse inte ger en så stark rättighet till tolk som skulle 

vara av nöden för att säkerställa ett bemötande med rättssäkerhet 

och kvalitet. Därför behöver staden ta fram egna riktlinjer, som går 

bortom förvaltningslagen. 

 

Vi är medvetna om den brist på tolkar som råder, och vi välkomnar 

att SKL tagit fram förslag på hur tillgången till tolkar kan förbättras. 

Vi menar också att staden måste arbeta mer aktivt för att utbilda fler 

tolkar och säkerställa en mer permanent tillgång till tolkkompetens. 

Vi förstår att tolkbristen ibland kan göra det svårt att få tag på bra 

tolkar. Men vi vill åter påpeka att det inte är tolkbristen som alltid 

eller ens oftast är anledningen till att tolk inte används. 

 

Vi vill därför också starkt betona de kostnader som är förknippade 

med missförstånd, felaktig handläggning, förseningar, ångest och 

oro som följer av att man inte kan göra sig förstådd. Detta är inte en 

marginell fråga utan ett betydande kvalitetsproblem inom 
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socialtjänsten. Ytterst handlar en tolkgaranti om att garantera att 

människor får de insatser de har rätt till, och att man som medlem i 

det svenska samhället har rätt att förstå vad som händer i mötet med 

det offentliga. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 9 

Vision 2040 – Ett Stockholm för alla 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-740/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna och 

Liberalerna reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt 

eget gemensamma förslag som redovisas nedan. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas förslag till beslut. 

 

Ärendet 

I ärendet redovisas ett förslag till en ny långsiktig vision för staden, 

Vision 2040 – Ett Stockholm för alla.  

 

Socialförvaltningen delar stadsledningskontoret uppfattning att det 

finns tydliga fördelar med att Stockholms stad fattar beslut om en 

reviderad vision som anger den långsiktiga riktningen för stadens 

utveckling. Genom visionen skapas tydlighet om de långsiktiga 

ambitionerna från stadens ledning, vilket är en stor fördel både 

internt i staden och externt gentemot olika motparter. Att visionen 

är långsiktig och ligger fast över flera budgetbeslut ger 

förutsättningar för en mer effektiv styrning av stadens olika 

verksamheter. Stadens nämnder och bolag får också ökade 

möjligheter att bidra till målen inom sina respektive 

ansvarsområden. Förvaltningen tillstyrker förslaget. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 29 

november 2016. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Frida 

Johansson Metso m.fl. (L) föreslår att nämnden beslutar följande: 
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1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut  

2. Att därutöver anföra  

 

För en långsiktigt positiv utveckling av Stockholm är det viktigt att 

formulera en tydlig långsiktig vision för staden, med målsättningar 

för i vilken riktning som Stockholm ska utvecklas inför framtiden. 

Det var av detta skäl som Alliansen 2007 tog fram Vision 2030, 

baserat på bland annat Framtidsutredningen 2007. För att en 

långsiktig vision ska bli bärkraftig och få brett genomslag inte bara i 

stadens egna verksamheter utan i Stockholm i stort krävs en 

grundlig dialog och omsorgsfull beredning av visionens 

målsättningar. Vi kan konstatera att så inte var fallet när den 

rödgrönrosa majoriteten beslutade om stadens Vision för 2040. De 

remissvar som låg till grund för det beslut som kommunfullmäktige 

fattade i oktober 2015 avsåg inte den aktuella visionen utan 

revideringen av Vision 2030 som remitterades ett par år tidigare. 

Det är anmärkningsvärt att majoriteten hanterade ärendet så 

nonchalant då det både riskerar att devalvera statusen på visionen 

samtidigt som ärendet saknar en grundlig beredning enligt 

kommunallagens krav.   

 

En enig opposition påpekade redan hösten 2015 bristerna i 

beredningen av ärendet men detta ignorerades av den styrande 

majoriteten. Konsekvenserna av detta ser vi nu när 

Förvaltningsrätten i Stockholm beslutat att upphäva Vision 2040 

med hänvisning till bister i ärendets beredning.  

 

Förutom att ärendet inte beretts på ett, enligt kommunallagen, 

korrekt sätt så är det även uppseendeväckande att majoriteten väljer 

att hantera ett så viktigt ärende på detta sett, inte minst mot 

bakgrund av de rödgröna partiernas höga tonläge med krav på bred 

demokratisk förankring. Det blir än en gång tydligt att den 

rödgrönrosa majoritetens retorik inte går i takt med den politiska 

praktiken. Lika tydligt är det att den rödgrönrosa majoriteten inte 

vinnlägger sig om långsiktighet i detta dokument. Genom att så 

tydligt politisera visionen och knyta den till målen i innevarande års 

budget väljer majoriteten fullt medvetet att ta risken att visionen 

upphävs vid ett kommande majoritetsskifte. Det är knappast ett 

långsiktigt ledarskap för Stockholms utveckling. 

 

Vad avser visionens konkreta innehåll anser vi att det brister på 

flera punkter. På ett övergripande plan anser vi att hela perspektivet 

är felvänt. Det aktuella förslaget är ett dokument som endast 

fokuserar på staden som aktör. Utblickar mot fristående 
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samarbetspartner som kan bidra till att nå målen – ideella 

organisationer, näringsliv, civilsamhälle, övriga myndigheter och 

regionala aktörer – är få. Intrycket blir oundvikligen att den 

rödgrönrosa majoriteten ser stadens egen organisation som 

tillräcklig för att nå visionens mål. Det tror vi är ett allvarligt beslut 

som riskerar att leda till att visionen inte kommer att kunna nås. 

 

Så som den rödgrönrosa majoriteten har valt att formulera Vision 

2040 för Stockholms stad är det inte möjligt för Alliansen att ställa 

sig bakom denna. Istället anser vi att den inriktning som det 

reviderade förslaget till Vision 2030 tar bör vara vägledande för 

Stockholms långsiktiga utveckling. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§10 

Månadsrapport för november 2017 

Dnr 1.3.1-812/2015 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten 

2. Socialnämnden godkänner utbetalning av 5,6 mnkr till SHIS 

för bostadssocialt stöd för nyanlända. 

 

Ärendet 

Prognosen baseras på utfallet per 30 november.  

 

Nämndens prognos för helåret visar ett överskott på 19 mnkr. 

Överskottet beror framför allt på att avsatta medel för oförutsedda 

kostnader inte använts samt på att enheten för hemlösa visar ett stort 

överskott. Därutöver uppvisar flertalet verksamheter mindre 

överskott 

 

Mottagandet av nyanlända har skett med viss förskjutning under 

året. Det innebär att kostnaderna för försörjningsstöd vid Intro 

Stockholm kommer att vara mindre än beräknat. Vidare har inte 

tillgången på lägenheter via SHIS kommit upp i tänkt nivå vilket 

innebär att kostnader för bostadssocialt stöd visar ett överskott. 

Sammataget innebär detta ett överskott på ca 36 mnkr. 

Förvaltningen avser att föreslå nämnden att återredovisa dessa 

medel i samband med verksamhetsberättelsen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 7 

december. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 11 

Verksamhetsplan för socialnämnden 2017 

Dnr 1.3.1-585/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner budget med verksamhetsplan för 

2017. 

2. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 

3. Tillståndsenheten definieras som resultatenhet 

verksamhetsåret 2017. 

4. Socialnämnden redovisar omslutningsförändringar 

med 154,5 mnkr till kommunstyrelsen. 

5. Socialnämnden beslutar om priser enligt tjänsteutlåtandet. 

6. Socialnämnden fastställer plan för upphandling, 

internkontrollplan och jämställdhets- och mångfaldsplan 

enligt tjänsteutlåtandet. 

7. Socialnämnden fördelar 35,8 mnkr till SHIS (Stiftelsen 

Hotellhem i Stockholm) för sociala merkostnader vid 

genomgångsbostäder. 

8. Socialnämnden fördelar 2 mnkr för investeringskostnader 

vid Kalvholmen. 

9. Socialnämnden hemställer hos kommunstyrelsen om tillägg 

med 257 mnkr avseende boendelösningar för nyanlända 

10. Socialnämnden ansöker hos stadsledningskontoret om 5 

958,6 tkr från kompetenssatsningen. 

11. Socialnämnden beviljar 1 400 tkr till HSO i Stockholms stad 

(Handikappföreningarnas samverkansorgan), 300 tkr 

till DHR Stockholmsavdelning (Förbundet för ett samhälle 

utan rörelsehinder) och 300 tkr till SRF Stockholms stad 

(Synskadades riksförbund) för intressepolitiskt arbete. 

12. Socialnämnden beviljar 700 tkr till Stockholms stadsmission 

för projektet ”BABA – råd, stöd och metod för barn som 

kommer ensamma” i sex månader. 

13. Socialnämnden ger förvaltningschefen uppdrag att fördela 

utvecklingsmedel för sociala insatsgrupper 2017. 

14. Socialnämnden ger förvaltningschefen uppdrag att fördela 

utvecklingsmedel för pilotprojekt skola-socialtjänst 2017. 

15. Socialnämnden ger förvaltningschefen uppdrag att ansöka 

om medel ur sociala investeringsfonden. 

16. Socialnämnden ger förvaltningschefen uppdrag att ingå avtal 

med SHIS för motagande av nyanlända inom ramen för 

kommunfullmäktiges beslut. 

17. Paragrafen justeras omedelbart. 
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Reservation 

Samtliga ledamöter för Moderaterna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Liberalerna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP), tjänstgörande ersättaren 

Claes Muschkin m.fl. (S) och ledamöterna Alexandra Mattsson (V) 

och Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande: 

 

Med årets verksamhetsplan fortsätter vi i socialnämnden arbetet 

med att skapa ett mer sammanhållet och hållbart Stockholm. Med 

utgångspunkt i kommunfullmäktiges budget för 2017 tar vi nu flera 

viktiga steg framåt för att stärka socialtjänsten i Stockholms stad.  

 

Vi sätter tydligt fokus på barns rättigheter där barns rätt till 

delaktighet är en central del. Socialnämnden ska bidra till att 

utveckla arbetet med att ge möjlighet för barn och unga i kontakt 

med socialtjänsten att komma till tals i beslut som berör dem. 

Genom att till exempel inrätta referensgrupper för barn och unga 

ska barns erfarenheter i större utsträckning tas till vara när 

verksamheten utvecklas. 

 

Stödet till barn och unga som befinner sig i utsatta situationer ska 

stärkas. Stadsmissionen ges ekonomiska resurser för att bedriva 

verksamhet som riktar sig till ensamkommande barn och unga som 

vistas i stadens riskmiljöer. Vi fortsätter att utöka SkolFam-

verksamheten för att fler familjehemsplacerade barn ska ges stöd i 

sin skolgång och familjehemsplacerade barn ska erbjudas 

stödgrupper. En modell ska tas fram för de pilotprojekt som bedrivs 

för att stärka samverkan mellan skola och socialtjänst och en 

övergång i permanent drift ska förberedas. 

 

Vi tar också kliv framåt för att stärka insatserna för personer med 

funktionsnedsättning. Socialnämnden ska ta ett större ansvar för att 

samordna bedömningarna av framtida behov av bostäder, i syfte att 

underlätta arbetet med att få fram fler bostäder, och riktlinjerna för 

ledsagning ska ses över för att öka flexibiliteten. 

 

Handlingsplanen för socialsekreterares och biståndshandläggares 

arbetssituation har mycket hög prioritet. Socialförvaltningen har en 
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nyckelroll i att stödja och samordna arbetet ute i stadsdelarna och 

även arbeta med handlingsplanen internt i den egna förvaltningen. 

 

I budget 2017 ingår en satsning på att minska hemlösheten i staden, 

där socialnämnden har ett centralt ansvar. I satsningen ingår att 

förbättra stödet till kvinnor i hemlöshet, ta fram en särskild 

handlingsplan för barnfamiljer med osäkra boendeförhållanden och 

att stärka arbetet riktat mot de hemlösa som är svårast att nå. 

Hemlösheten minskar stadigt i staden trots en ökad befolkning, men 

fortfarande finns mycket att göra. 

 

Arbetet för att ge stöd till personer som säljer sex, skadar sig med 

sex eller utsätts för människohandel ska förstärkas. Det uppsökande 

arbetet är prioriterat, liksom att säkerställa att traffickingoffer kan 

erbjudas skyddat boende. Mikamottagningens uppdrag förtydligas 

och arbetssätten utvecklas, bland annat i syfte att fler ska kunna 

erbjudas stöd. Vi kommer att följa utvecklingsarbetet noga under 

året och det är viktigt att säkerställa att ingen person lämnas utan 

det stöd hen behöver under den tid som är nödvändig. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas förslag 

till beslut avseende beslutspunkt 3, det vill säga 

3. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till 

socialnämnden med ett nytt ärende angående förändringarna 

inom Mikamottagningen i enlighet vad som anförs nedan, 

samt lämnar följande ersättaryttrande: 

 

Hade jag haft yrkanderätt hade jag delvis yrkat bifall till 

förvaltningens förslag. 

 

Jag vill dessutom anföra följande: 

Socialpolitiken ska omfatta de mest utsatta människorna i vår stad. 

Utgångspunkten är att vi ska skapa en stad där människor mår bra, 

känner sig fria att bestämma över sina egna liv och där så många 

som möjligt kan klara sig själva. Detta skapar och lösgör resurser 

för dem som verkligen behöver stöd. Centerpartiet tror på det civila 

samhället. Allting behöver inte ordnas av kommunala tjänstemän.  

 

Vi vill att civilsamhället ska stärkas och att rätten till 

självbestämmande värnas. Centerpartiet har en djup respekt för att 

trygghet innebär olika saker för olika människor och det är därför 

viktigt att det finns så stor frihet som möjligt att skapa sig sin egen 

trygghet, vad den än må vara. Men det finns vissa grundläggande 
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behov som vi alla delar och därför behövs ett skyddsnät för 

grundtrygghet. 

 

Centerpartiet ser med ökad oro på att majoriteten väljer att 

återkommunalisera verksamheter, i synnerhet som vi vet att flera av 

dessa verksamheter har visat goda resultat. För Centerpartiet är 

resultat och kvalitet viktigare än ägarformen. 

 

Fri rörlighet för alla 

Centerpartiet har en vision om fri rörlighet. I Stockholm ska alla 

vara välkomna, oavsett varför de har sökt sig hit. Den som flytt från 

krig, svält och förtyck ska alltid kunna söka skydd i Sverige. En 

nyanländ kan i början behöva stöd för att hitta sin väg in i samhället 

och det är en självklarhet att sådant stöd ska finnas. Ett sätt att 

angripa fördomar och motsättningar är att skapa personliga möten 

som leder till ökad förståelse, till exempel genom mentors- eller 

fadderskapsprogram. Redan idag tar Stockholm ett stort ansvar för 

att välkomna så många som möjligt hit, men vi anser att det går att 

göra mer. 

 

Just nu pågår den värsta flyktingkrisen sedan andra världskriget. 

Sverige – och inte minst Stockholm - ska ta sitt internationella 

ansvar och hjälpa flyktingar i den oerhört svåra situation de befinner 

sig i.  

 

Civilsamhället bidrar till att utrota fattigdom 

Friheten för den enskilde EU-medborgaren att fritt röra sig mellan 

medlemsländerna är en hörnsten i EU-samarbetet. En frihet som 

gäller alla EU-medborgare inklusive de människor som är 

diskriminerade eller har svårighet att försörja sig i sina hemländer. 

Det finns tyvärr inga enkla och snabba lösningar på att utrota 

fattigdom och utsatthet, framförallt inte när det gäller långvarig 

diskriminering och utanförskap. 

 

För Centerpartiet är det uteslutet att kriminalisera att be en 

medmänniska om hjälp. Förutom det moraliskt mycket tveksamma 

att inskränka grundläggande friheter som att be om hjälp skulle det 

sannolikt bara sopa problemen under mattan. Fattigdomen 

försvinner förstås inte med ett tiggeriförbud. Men framförallt är ett 

förbud inte en lösning på de svåra problem på vilka tiggeriet endast 

är ett symtom, nämligen det djupa utanförskap som fattiga EU-

medborgare upplever i sina hemländer. 

 

För att lindra den humanitära misären kan mycket göras på 

kommunnivå. Att lindra akut handlar framförallt om att hitta 
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lösningar för boende. Ingen ska frysa ihjäl på Stockholms gator och 

vi måste hjälpa till att hitta sanitära lösningar. 

 

Genom stöd till civilsamhällets organisationer och alternativa 

boendeplatser med sanitära lösningar kan vi på kommunnivå göra 

mycket för att lindra den akuta situationen och humanitära misären 

som finns på vissa platser i Stockholm. En del av de som kommer 

till Sverige och Stockholm vill inget hellre än att börja arbeta och 

kunna etablera sig i Sverige. Andra vill tjäna ihop tillräckligt 

mycket pengar för att kunna åka hem och försörja sin familj. 

Oavsett drivkraften för sysselsättning måste regler förenklas och 

innovativa lösningar skapas. 

 

För att skapa meningsfull sysselsättning behövs både reformer och 

smarta lösningar. Vi vill därför mot bakgrund av detta ge 

socialförvaltningen i uppdrag att närmare utreda den så kallade 

Mariefredsmodellen för att hjälpa fattiga EU-medborgare att 

komma ut i arbete istället för att tigga. 

 

Att säkerställa trygghet i det offentliga rummet innebär respekten 

för att lagen gäller lika för alla. Avhysningar, som kommer att 

krävas, ska ske på ett rättssäkert och respektfullt sätt och alternativ 

måste finnas som härbergsplatser eller andra lösningar. 

Rättssäkerhet och likabehandling inför lagen är rättesnören vi inte 

får kompromissa med i ett anständigt samhälle. Inför en avhysning 

ska staden ansvara för att de människor som berörs blir informerade 

och hänvisade till de boenden som staden erbjuder. Staden ska 

också säkerställa att de boendes ägodelar inte förstörs, utan att de 

boende kan ta tillvara sina saker. 

 

Arbetet mot våld i nära relationer ska omfatta alla utsatta 

Det aktiva arbetet mot våld i nära relationer går inte att enbart 

överlåta till ideella organisationer. Det är viktigt att både stad och 

stat tar sitt ansvar. Ett omfattande arbete har skett på det här 

området de senaste åren och stora förbättringar har skett, där staden 

bland annat tagit fram ett program för kvinnofrid. Men arbetet 

måste fortsätta.  

 

Socialnämnden har fattat ett beslut om en strategi mot våld i nära 

relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. Centerpartiet menar 

att det var en god start, men att programmet är tunt och saknar 

handlingsplaner. Det är också oroande att majoriteten väljer att inte 

inleda ett blocköverskridande samarbete för att säkra arbetet över 

tid, i synnerhet som det finns en stor samsyn i frågorna mellan de 
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flesta partierna i kommunfullmäktige. Centerpartiet vill därför se att 

ett sådant samarbete kommer till stånd. 

 

En undersökning som staden gjorde hösten 2013 visar dock att så 

många som 28 procent av männen i staden någon gång utsatts för 

våld i nära relationer. Våld förekommer i alla typer av relationer, 

såväl hetero- som samkönade relationer, något som staden hittills 

har varit för dålig på att uppmärksamma. Det är därför viktigt att 

arbetet utvecklas till att omfatta stöd till alla drabbade och inte 

enbart kvinnor och barn. Idag finns en fungerande verksamhet med 

kvinnojourer och vi vill pröva möjligheterna för att inrätta en sådan 

även för våldsutsatta män. Det är också viktigt att utöka förståelsen 

för och kunskapen kring dem som blir utsatta för psykiskt våld. 

 

Hedersrelaterat våld och förtryck 

Undersökningar visar att många tusen i Stockholms stad lever under 

hedersrelaterat våld och förtryck. Det är inte acceptabelt. Det är 

viktigt att socialtjänsten i Stockholms stad verkligen har kunskaper 

och verktyg att upptäcka, förebygga och motverka dessa problem. 

Här är stadens verksamhet Origo, som startade under Alliansens 

styre, med många olika kompetenser samlade under ett tak mycket 

viktig. Centerpartiet väljer att dubblera anslaget till Origo, för att 

ytterligare stärka arbetet för dem som är utsatta för hedersförtryck. 

Vi vill dessutom ge socialnämnden att göra en ny kartläggning av 

förekomsten av hedersrelaterat våld och förtryck i staden. 

 

I övrigt hänvisar jag till Centerpartiets budgetmotion i 

kommunfullmäktige. 

 

Ärendet 

Förvaltningen redovisar förslag på verksamhetsplan för 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) föreslår att nämnden beslutar 

enligt förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att nämnden 

beslutar följande: 

 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att Socialförvaltningen får i uppdrag att återkomma till 

nämnden med en verksamhetsplan i överensstämmelse med 
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vad som anförs i detta beslut samt i enlighet med 

Moderaternas budgetreservation i kommunfullmäktige. 

3. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till 

socialnämnden med ett nytt ärende angående förändringarna 

inom Mikamottagningen i enlighet vad som anförs nedan. 

4. Att därutöver anföra följande 

 

Staden står inför stora utmaningar, inte minst på grund av 

flyktingkrisen. Även om antalet asylsökande har minskat, är krisen 

ännu inte är över. Under året har framförallt socialtjänsten haft stora 

påfrestningar. En relativt hög rörlighet bland socialsekreterare och 

biståndsbedömare har uppmärksammats inom stadens socialtjänst. 

Den höga rörligheten får effekter på kvalitet, kontinuitet och 

arbetsmiljö. För att säkerställa en rättssäker myndighetsutövning är 

det viktigt att erbjuda nya medarbetare en gedigen introduktion och 

stöd till medarbetare med kort erfarenhet i form av handledning. 

Större enheter med möjlighet till specialisering, utveckling och fler 

karriärtjänster kan hjälpa för att både öka attraktionskraften hos 

stadens socialtjänst och möjligheten att få de anställda att över tid 

trivas och stanna inom verksamheterna.  

 

Enligt Migrationsverket försvinner varje år hundratals 

ensamkommande barn som söker asyl i Sverige. Många av dessa 

befinner sig i Stockholm. Ensamkommande barn avviker ofta i 

samband med ett avslag på en asylansökan eller vid 18-årsdagen. 

Här behövs stärka insatser.  Inom EKB – teamet arbetar idag 

socialsekreterare uppsökande tillsammans med polis för att hitta 

ensamkommande barn som riskerar att fara illa i Stockholms 

Citymiljöer. Moderaterna vill att fler socialsekreterare ska arbeta 

ute i fält och att ensamkommande barn-teamet (EKB) inom 

ungdomsjouren ska särskilt förstärkas med fler socialsekreterare. 

 

Den rödgrönrosa majoritetens arbete med att utveckla stödet till 

utsatta EU-medborgare och tredjelandsmedborgare, ska fortsätta, 

bland annat avseende råd- och stödverksamheten och 

härbärgesplatser där ambitionen ska vara att sprida härbärgen 

geografiskt över staden. Dessvärre saknas lösningar när det gäller 

illegala boplatserna och renhållning. Vi ser stora sanitära 

olägenheter framförallt på skolgårdar och lekparker.  Moderaterna 

vill att en nollvision ska råda för olagliga boplatser, svensk lag och 

stadens ordningsföreskrifter ska gälla lika för alla. Därutöver vill vi 

utöka ordningsvakters mandat att upprätthålla de kommunala 

ordningsföreskrifterna och därmed få befogenhet att avhysa vid 

illegala boplatser.   
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Arbete mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och 

förtryck ska bedrivas med full kraft. Moderaterna vill att ett 

kompetensteam kring hedersrelaterat våld och förtryck inrättas, med 

uppdrag att samordna och stödja arbetet och dess olika 

uttrycksformer som t.ex. barnäktenskap, tvångsäktenskap och 

könsstympning av flickor och kvinnor.  

 

Kompetensteamets arbete ska omfatta bland annat kunskaps- och 

metodutveckling, samt att utbilda loka myndigheter och 

verksamheter. Moderaterna vill också utöka uppdraget för Origo, 

det länsgemensamma resurscentret för hedersrelaterat våld och 

förtryck, till att även arbeta med förebyggande insatser riktade mot 

unga samt med information och ökad kunskap till relevanta 

verksamheter som möter unga i sitt dagliga arbete. Utöver det 

behöver samhällsorienteringen som ingår i etableringsstödet för 

nyanlända inkludera undervisning om hedersrelaterat våld och 

förtryck. Samt bör utbildningen vara obligatorisk för såväl 

nyanlända som asylsökande.  

 

Barn och unga i familjehem är en högt prioriterad målgrupp. Höga 

krav ska ställas på utförarna, exempelvis ska familjehem erbjuda 

språkstöd, läxhjälp och samhällsintroduktion. Vid granskning av 

familjehem ska stabilitet i den ekonomiska situationen och 

familjens förmodade syfte vägas in som en lämplighetsfaktor i 

bedömningen. Upphandling av familjehem ska ske centralt med 

gemensamma ramavtal för hela staden. Vi ser också ett behov av att 

kartlägga antalet placerade barn i stadsdelarna och en grundlig 

genomlysning av antalet familjehem för att säkerställa att samtliga 

har genomgått en utredning. Olämpliga familjehem som har 

misskött sitt uppdrag ska registreras så att de inte tar uppdrag från 

en annan stadsdel. För att undvika att undermåliga familjehem 

används i andra kommuner är samverkan över kommungränserna 

avgörande.  

 

Mikamottagningen, som är öppen för personer som får ersättning 

för att ha sex med någon, skadar sig med sex eller utsatts för 

människohandel för sexuella ändamål, ska utöka öppettiderna.  

Moderaterna vill även att Mikamottagningen uppsökande arbete i 

gatumiljö samt på andra platser där prostitution äger rum vidgas för 

att bättre nå målgruppen. Insatserna ska inkludera EU-medborgare i 

prostitution och misstänkt människohandel. Nära samverkan mellan 

polisens prostitutionsgrupp och socialtjänsten är viktig. 

Socialnämnden ska fortsätta ha socialsekreterare som arbetar i nära 

samverkan med polisen med kompetens att arbeta med såväl offren 

som med förövarna.  
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I majoritetens budget framkommer vissa förändringar inom 

Mikamottagningen. Bland annat ska åldern höjas och initialt 

kommer 10- 15 samtal att erbjudas, därefter tas det ställning till om 

målet med samtalen är uppnådda eller om det finns behov av 

fortsatt stöd. Vi anser att informationen om Mikamottagningens 

förändringar i verksamhetsplanen är bristfällig och därför inte 

räcker för ett ställningsstagande. Det saknas bland annat 

konsekvensbeskrivningar och hur kompetensen kommer att 

säkerställas när brukare hänvisas till andra instanser och 

myndigheter.  Av den anledningen vill vi uppdra åt förvaltningen att 

återkomma till nämnden med ett eget ärende angående 

förändringarna inom Mikamottagningen. Hur ser exempelvis 

riskerna ut för att personer väljer att inte fullfölja vidare behandling 

då krav på anonymitet inte kan verkställas efter 15 samtal?  Vidare 

är det av stor vikt att Mikamottagningen fortsätter erbjuda ett 

kvalitativt stöd, men också ett stöd utifrån ett rättsäkert perspektiv.  

 

Socialtjänstens arbete grundas på respekt för den enskilde 

individens önskemål och val där denne ska ha inflytande över och 

vara delaktig i utformandet av insatsen. Stadens verksamheter ska 

arbeta med evidensbaserade metoder och kunskapsbaserad praktik. 

Socialnämnden ska fortsatt beakta barnperspektivet.  

 

I övrigt hänvisar vi till Moderaternas budgetreservation. 

 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) och tjänstgörande ersättaren 

Inga-Lill Persson (L) ansluter sig till Moderaternas förslag till 

beslut avseende beslutspunkt 3,  

3. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till 

socialnämnden med ett nytt ärende angående förändringarna 

inom Mikamottagningen i enlighet vad som anförs nedan, 

samt föreslår att nämnden beslutar följande: 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med nytt förslag i 

enlighet med vad som nedan sägs. 

3. Att anföra följande. 

 

I Liberalernas Stockholm har alla barn samma rätt till en trygg 

uppväxt utan hot, fattigdom eller övergrepp, och samma rätt till 

möjligheter att kunna skapa sig en bra framtid. Vuxna som behöver 

hjälp ska kunna räkna med samhällets stöd. Stockholm ska erbjuda 

alla människor skydd, stöd och nya livschanser. Frihet och trygghet 

är avgörande för varje människas möjlighet att växa. Ett öppet och 

växande Stockholm förutsätter att stockholmarna känner sig trygga. 
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Från länder som härjas av krig, fattigdom och förtryck kommer 

många människor till Europa i sökandet efter ett drägligt liv. 

Stockholm ska vara en stad där dessa människor kan bygga sig en 

framtid och skaffa sig ett jobb och en bostad, ett språk och en 

framtidstro. Staden står inför en stor utmaning när det gäller att 

kontrollera kvaliteten i hem för ensamkommande flyktingbarn.  

 

Personalomsättningen bland socialsekreterare inom den sociala 

barn- och ungdomsvården är hög i många stadsdelar. Nyanställda 

socialsekreterare får ta ansvar för ett stort antal krävande ärenden 

utan tillräcklig handledning eller möjlighet till kollegialt lärande. 

Det krävs ett genomgripande lyft av socialsekreterarnas situation, 

där hela arbetssituationen och arbetsmiljön måste förbättras.  

 

Lönefrågan är avgörande om staden ska bli en mer attraktiv 

arbetsgivare. I ett första steg ska lönen för de socialsekreterare som 

arbetar med barn- och ungdomsärenden höjas med i genomsnitt 

1500 kr per anställd och månad. 

 

De elever som har de sämsta förutsättningarna hemma ska ha bäst 

förutsättningar i skolan. Vi välkomnar att Projekt SkolFam utökas. 

Socialnämnden ska tillsammans med utbildningsnämnden 

genomföra en ny kartläggning av antalet hemmasittande elever samt 

en plan för hur nämnderna kan agera för att få tillbaka elever med 

långvarig skolfrånvaro till skolan. 

 

Alldeles för många unga i Stockholm mår psykiskt dåligt. Inte 

minst många nyanlända barn har varit med om traumatiska 

händelser och är i behov av psykiatrisk hjälp. Samarbetet mellan 

skolan, socialtjänsten och landstinget måste fördjupas för att 

tillhandahålla tidiga insatser och bryta utvecklingen mot ökande 

psykisk ohälsa. Fler unga i Stockholm och fler lärare i Stockholms 

skolor måste få kunskap om vart man kan vända sig.  

 

Insatser för kvinnofrid och våld i nära relationer  

Arbetet mot våld i nära relationer är fortsatt prioriterat. Stockholms 

stad har en garanti på skyddat boende för stadens utsatta kvinnor. 

Kvinnor som bott på skyddat boende ska vid behov erbjudas 

utslussningslägenheter om de inte kan återvända till sitt ordinarie 

boende. Målsättningen ska vara att fler kvinnojourer ska bli 

tillgängliga för personer med funktionsnedsättning, och att 

behövande papperslösa kvinnor ska beredas plats. 
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Staden ska upparbeta kontakt med befintliga nätverk för förmedling 

av skyddade boenden i andra kommuner. Liberalerna anser att 

platser på skyddade boenden ska fördelas strikt enligt kvinnornas 

skyddsbehov. 

 

För barn till föräldrar som inte kan bo kvar hemma på grund av våld 

i nära relationer finns idag en förskola vid Alla kvinnors hus 

stödboende. Verksamheten är viktig för att förhindra isolering för 

barnen under tiden på det skyddade boendet. Liberalerna föreslår att 

nämnden ger verksamheten ett ekonomiskt bidrag om 1 mnkr. 

 

Bekämpa extremism 

Arbetet mot våldsbejakande extremism är ständigt en prioriterad 

uppgift för ett demokratiskt samhälle. Det är viktigt att strategin 

mot våldsbejakande extremism hålls levande och implementeras i 

alla berörda nämnder. 

 

Arbetet mot extremism måste bedrivas i enlighet med vetenskap 

och beprövad erfarenhet och med tydlighet när det gäller 

värderingar och ansvar. Insatser ska riktas till personer som är i 

riskzonen för radikalisering, alternativt till personer som vill lämna 

extrema miljöer och tar avstånd från tidigare värderingar. Brott ska 

alltid sonas. Staden ska samarbeta med polis och rättsväsende för att 

lagföra skyldiga. 

 

Stockholm ska vara en aktiv partner i EU:s Radicalisation 

Awareness Network som sprider kunskap till personal i främsta 

linjen.  

 

Stadens arbete måste vara relevant för och tillämpbart på samtliga 

extremistiska miljöer. 

 

Kampen mot hedersrelaterat våld och förtryck 

Alla har rätt att välja vem man älskar och lever tillsammans med. 

Ännu lever alldeles för många unga stockholmare i skuggan av hot 

och förtryck. 

 

Kampen mot hedersrelaterat våld och förtryck är central för ett 

Stockholm där alla har lika möjligheter och lika frihet. Patriarkala 

strukturer som hindrar individens fria livsval måste bekämpas. 

Hbtq-personer och personer med funktionsnedsättning i traditionella 

hederskontexter är extra utsatta grupper och deras situation måste 

särskilt uppmärksammas. 

Resurserna till Origo ska öka. 
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Funktionsnedsättning 

Regeringens nedskärningar på LSS-området riskerar att allvarligt 

skada möjligheterna för stockholmare med funktionsnedsättning att 

leva liv med frihet och delaktighet. Liberalerna värnar den 

personliga assistansen. 

 

Staden ska uppvakta regeringen för att värna invånarnas rätt till ett 

bra liv. Risken är stor att regeringens nedskärningar vältrar över 

kostnader av olika slag på kommunerna. 

 

Valfriheten för människor med funktionsnedsättning ska utvecklas 

vidare. Brister i tillgänglighet måste kontinuerligt kartläggas och 

åtgärdas. Information som publiceras på stadens webbplats måste 

vara tillgänglig även för personer med funktionsnedsättning.  

 

En rättssäker bedömning kräver att den sökande får reda på 

grunderna för stadsdelsnämndernas bedömningar. I synnerhet när 

insatser dras in eller minskas trots att ingen förändring skett i den 

sökandes livssituation ställs stora krav på motivering. 

Socialnämnden ska ta fram riktlinjer som tydliggör detta. 

 

Riktlinjerna för ledsagning ska förtydligas så att det framgår att 

ledsagning ska beviljas för inköp av dagligvaror, liksom för att 

synskadade föräldrar ska kunna följa med sina barn på aktiviteter 

som tillhör ett normalt föräldraskap. Socialnämnden ska i 

samverkan med ett par stadsdelsnämnder under året genomföra ett 

försök med fri ledsagning enligt den så kallade Laholmsmodellen, 

som innebär att personer som beviljats ledsagarservice enligt LSS 

själva bestämmer hur och när de vill ha ledsagning. 

Kostnadsutveckling samt deltagarnas välbefinnande ska utvärderas. 

 

Den övre beloppsgränsen för ledsagares omkostnader ska höjas. 

Riktlinjerna förtydligas för att göra det möjligt att spara ihop till 

enstaka dyrare evenemang. 

 

Hemlöshet 

För Liberalerna har arbetet mot hemlöshet högsta prioritet. Vi ger 

oss inte förrän alla har en egen bostad. Arbetet mot hemlöshet ska 

fortsätta i enlighet med stadens hemlöshetsprogram. Bostad Först 

ska utökas. 

 

Socialnämnden ska fortsätta att arbeta vräkningsförebyggande. I det 

arbetet är skuldrådgivning en viktig del. Inga barnfamiljer i 

Stockholm ska behöva vänta mer än en vecka på att få budget- och 

skuldrådgivning. 
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Insatser för utsatta EU-medborgare 

Staden ska fortsätta möta utsatta EU-medborgare. Liberalerna säger 

nej till förslag om att förbjuda tiggeri eller inskränka den fria 

rörligheten. Liberalerna välkomnar initiativ från enskilda och 

civilsamhället för att på olika sätt förbättra situationen för utsatta 

EU-medborgare. Staden ska föra en dialog med 

frivilligorganisationerna om hur insatserna kan utökas för att länka 

migranter till arbetsmarknaden. 

 

Missbruk 

Fortsatta satsningar på att utforma och erbjuda kvalitativ och 

erfarenhetsmässigt god öppenvård som utgår från varje individs 

behov ska genomföras. Missbruksvården ska så långt som möjligt 

ske nära målgruppen genom decentraliserad och uppsökande 

verksamhet.  

 

Allt fler personer med missbruksproblematik får diagnosen 

neuropsykiatriska funktionshinder. Nämnden ska fortsatt utveckla 

former för samverkan mellan socialtjänst, beroendevård och 

psykiatri för att forma insatser till denna målgrupp. 

 

Nämnden ska fortsatt utveckla barn- och föräldraperspektivet i 

missbruks- och beroendevården. I synnerhet måste nämnden hjälpa 

stadsdelsnämnderna att förbättra det långsiktiga stödet till barn med 

föräldrar i missbruk och ge stödinsatser riktade direkt till barnet vid 

behov. 

 

Nämnden ska se över behovet av fler boendeformer för äldre 

missbrukare. 

 

Drog- och brottsförebyggande arbete 

Obligatoriska föräldrasamtal ska hållas senast efter 48 timmar när 

en påverkad minderårig påträffats av polis eller socialtjänst eller när 

en ungdom anmäls för brott. Arbetet med sociala insatsgrupper är 

fortsatt prioriterat och denna metod ska införas i alla stadsdelar. Det 

är viktigt att fortsätta arbeta förebyggande för att minska 

narkotikaanvändningen. 

 

Stärk arbetet mot prostitution 

Alla har rätt till sin egen kropp. Det måste bli lättare att få hjälp och 

stöd med att ta sig ur prostitution. Staden ska inrätta ett exitprogram 

för prostituerade. Staden ska inrätta ett arbete tillsammans med 

företagare och fastighetsägare för att våga se och våga anmäla 

prostitution och människohandel. 
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Mikamottagningen gör ett mycket viktigt arbete och ska fortsätta 

erbjuda stockholmare såväl under som över 18 år stöd med att 

upphöra att sälja sex eller skada sig med sex. Det ska fortfarande 

vara möjligt att vända sig till mottagningen och ta del av dess 

verksamhet anonymt. Samverkan med landstinget ska inte innebära 

en sänkning av ambitionsnivån i den behandling som erbjuds. 

 

Ungdomsjouren ska fortsatt arbeta uppsökande mot unga som 

utsätts för människohandel och prostitution. Nämnden ska i 

samverkan med stadsdelsnämnderna och polisen uppmärksamma 

riskerna för att ensamkommande och nyanlända barn dras in i 

prostitution. 

 

Ekonomiskt bistånd 

Staden bör utforma den lokala normen så att alla barn kan delta i 

fritidsaktiviteter. Vi föreslår att alla barnfamiljer med 

försörjningsstöd ska kunna ansöka om att avgiften för kulturskola, 

idrottsförening eller annan regelbunden fritidsverksamhet ska ingå i 

biståndet. 

 

Det ska löna sig att gå från bidrag till arbete. För att ytterligare 

stärka incitamenten att gå från bidrag till arbete ska mottagare av 

ekonomiskt bistånd i Stockholms stad få undanta 40 procent av 

arbetsinkomster. 

 

Höjd kvalitet i socialtjänsten 

Biståndsbedömningen skiljer sig för mycket mellan stadsdelarna. 

Socialnämnden ska fortsätta arbeta för att uppnå en mer likvärdig 

bedömning i stadens socialtjänst. Arbetet med mer evidensbaserade 

metoder ska fortsätta. 

 

Oförmåga att kommunicera med stadens personal skapar osäkerhet 

hos nyanlända och leder också till att stadens resurser inte används 

på bästa sätt. För ett rättssäkert och kvalitativt bemötande av 

nyanlända måste användningen av tolkar i stadens verksamheter 

öka. Nämnden ska ta fram riktlinjer som garanterar rätten att 

använda tolk i kontakt med stadens verksamheter, såväl i egen regi 

som upphandlade. 

 

Det är viktigt att staden har en pålitlig tillgång till tolktjänster. 

Staden ska undersöka möjligheterna att anställa egna tolkar istället 

för att upphandla denna tjänst. 
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Många nyanlända har en osäker boendesituation med tillfälliga 

boenden och ofta förekommande flyttar. Den enskilde bör vid flytt 

få större möjlighet att själv välja om man vill att ärendeansvaret hos 

socialtjänsten ska ligga kvar hos nuvarande stadsdelsnämnd eller 

flyttas över till den nya stadsdelen. Socialnämnden ska ta fram 

riktlinjer som tydliggör detta och uppmärksamma frågan inom KSL. 

 

Möjligheter till kompetensutveckling och vidareutbildning är 

avgörande för god kvalitet och för att staden ska vara en attraktiv 

arbetsgivare. Liberalerna vill ge varje socialsekreterare en 

kompetenspeng på 10 000 kr/år som denne fritt kan använda till 

kompetensutveckling eller vidareutbildning inom socialtjänstens 

område. 

 

Digital utveckling  

Digitaliseringen medför en stor potential för höjd kvalitet, en mer 

rationell användning av socialtjänstens resurser, och mer tid till det 

mänskliga mötet. 

 

Socialnämnden ska införa ett socialtjänstens 1177.se, där 

information om socialtjänst och möjligheter att söka hjälp samlas på 

ett lättillgängligt och expertgranskat sätt.  

 

Aspiranter hos Jobbtorg Stockholm ska kunna registrera sitt cv, sina 

erfarenheter och mål redan innan man kommer till ett första möte. 

 

Socialtjänsten har en viktig roll att spela vad gäller vägen in till 

samhället för de som kommer nya till Sverige och för de som lever 

med till exempel hedersnormer. Stockholms stad bör ta fram en app 

som på ett enkelt sätt förklarar de rättigheter man har vad gäller 

självbestämmande, relationer och sexualitet i Sverige, på de 

vanligaste språken. Det kan handla om såväl text som illustrationer, 

poddar och filmer där samhällsinformation illustreras på ett 

lättfattligt sätt. 

 

Dokumentationssystemen måste uppdateras för att bli lättare att 

använda. Dokumentation är ofta nödvändigt för mer 

evidensbaserade arbetssätt men får inte ta sådan tid att den samlade 

kvaliteten på arbetet blir lidande. När nya rutiner för dokumentation 

implementeras måste detta följas av en analys av vilka förändringar 

av stadens system som krävs för att de nya rutinerna inte ska ta mer 

tid i anspråk från personalens arbete. 

 

I övrigt hänvisar vi till Liberalernas reservation i 

kommunfullmäktige. 
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Beslutsordning 

Ordföranden prövar varje beslutspunkt i Moderaternas förslag till 

beslut för sig och finner att nämnden avslår samtliga förslag. 

 

Därefter ställer ordföranden förvaltningens förslag, Moderaternas 

förslag och Liberalernas förslag som helhet mot varandra och finner 

att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12 

Idéburet offentligt partnerskap, IOP, om stödgrupper för 

familjehemsplacerade barn 

Samverkan mellan socialförvaltningen och föreningen Bris 

Dnr 2.11.6-719/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att godkänna partnerskapet.  

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att teckna 

idéburet offentligt partnerskap med Bris om stödgrupper för 

familjehemsplacerade barn samt besluta om eventuella 

förändringar inom partnerskapet. 

 

Ärendet 

Idéburet offentligt partnerskap (IOP) är en samverkansform 

avseende en viss verksamhet som ingås mellan en eller flera 

idéburna organisationer och den offentliga sektorn. I 

socialnämndens budget för år 2016 framgår att nämnden ska ingå 

partnerskapsavtal med vissa föreningar enligt modellen för Idéburet 

offentligt partnerskap. I 2017 års budget framförs att staden ska 

stärka samarbetet med organisationer som driver projekt eller 

verksamhet som riktar sig till, bland annat, barn och unga. 

 

Syftet med partnerskapet är att erbjuda och göra 

stödgruppsverksamhet tillgängligt för familjehemsplacerade barn i 

åldrarna 7-18 år i stadens stadsdelar.  Målet med partnerskapet är att 

genom stödgruppsverksamhet främja och stärka barnets psykiska 

hälsa på långsikt.  

 

Bris genomför stödgrupper och/eller stödhelgsinsatser. I varje grupp 

kan upp till åtta barn delta. Veckovisa stödgrupper ges med åtta 

träffar om två timmar. Stödhelgsinsatser ges under minst tre 

heldagar fördelade mellan lördag och söndag, och en uppföljande 

lördag. Bris avgör vilken metod som är lämplig utifrån antalet 

anmälningar och barnets förutsättningar.  Samtliga verksamheter 

hålls i Bris befintliga lokaler.  

 

Partnerskapet föreslås gälla från den 1 januari 2017 – 31 december 

2018 förutsatt att medel för partnerskapet finns. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

november 2016. 

 

Beslutsordning 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 13 

Redovisning av planerade aktiviteter i Stockholms stad inom 

Uppdrag Psykisk hälsa 

Dnr 1.5.4-666/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden har tagit del av förvaltningens förslag till 

aktiviteter inom området Uppdrag Psykisk hälsa. 

 

Ärendet 

Inom Uppdrag Psykisk hälsa har en länsövergripande handlingsplan 

upprättats i Stockholms län som omfattar analyser, mål, delmål och 

aktiviteter inom de utvalda fokusområdena. Utöver den 

länsövergripande handlingsplanen har varje kommun inventerat och 

påbörjat genomförande av aktiviteter som är anpassade efter lokala 

förutsättningar.  

 

Under hösten har en inventering genomförts som har lett till förslag 

gällande aktiviteter för perioden 2016-2018, under förutsättning att 

stimulansmedel beviljas i samma nivå som för 2016.  

 

Förvaltningen anser att behovsinventeringar behöver göras löpande 

i staden och planerade aktiviteter kan komma att förändras över tid 

utifrån att nya behov uppstår. Aktiviteterna som föreslås avser 

därför endast år 2016 till och med 2018.  

. 

Förvaltningschefen har delegation på att hantera de medel inom 

Uppdrag Psykisk hälsa som staden erhållit enligt beslut i 

socialnämnden 2016-08-23 (Dnr 1.5.4-365/2016). 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 26 

oktober 2016. 

 

På grund av jäv deltar inte Frida Johansson Metso (L) i 

handläggningen av ärendet. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 14 

Hemlösa personer i Stockholms stad 25 september 2016 

Dnr 3.1.1-340/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att godkänna rapporten. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

3. Socialnämnden överlämnar ärendet till stadsdelsnämnderna. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Frida 

Johansson Metso m.fl. (L) lämnar följande särskilda uttalande: 

 

Det är glädjande att hemlösheten, som började minska under 

Alliansens styre, fortsatt minskar. Dock är vi oroade över det 

ökande antalet äldre hemlösa. Även om det kan förklaras av att 

äldreomsorgen deltagit i räkningen kräver den höga siffran särskild 

bevakning framöver.  

 

Vi ser också med oro på att endast sju av elva frivilligorganisationer 

har rapporterat in siffror. Det är nödvändigt skapa så bra samarbete 

med dessa organisationer att det vid kommande räkningar blir ett 

hundraprocentigt deltagande. Frivilligorganisationernas bidrag och 

deras kontakter med människor i hemlöshet är avgörande för att 

minska antalet hemlösa i vår stad. 

 

Att fler hemlösa sover ute är också oroande. Då staden har en tak 

över huvudet-garanti bör den siffran stadigt minska, inte öka.  

 

Slutligen vill vi återigen påminna om osäkerheten i 

hemlöshetsräkningen. Att endast räkna en natt vartannat år gör 

räkningen helt beroende av hur det enskilda natten ser ut. Vad är det 

för väder? Har pensionen kommit nyligen? Vad är det för årstid? 

Alla dessa frågor och många andra påverkar utgången av räkningen. 

Att räkningen nu dessutom görs i september till skillnad från april, 

som var fallet år 2012 och 2014, gör att det nu var nästan två och ett 

halvt år sedan senaste räkningen. I Alliansen har vi självklart ett 

eget ansvar för detta, men vi menar att det nu är dags att verkligen 

ta itu med osäkerheten i hemlöshetsräkningarna och finna en ny och 

betydligt säkrare metod. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas särskilda uttalande. 
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Ärendet 

Sedan 2004 genomför socialförvaltningen strukturerade 

kartläggningar vartannat år i syfte att beskriva 

hemlöshetssituationen i Stockholms stad under ett specifikt 

mätdygn. Kartläggningen för 2016 genomfördes 25 september 

2016.  

 

2016 års kartläggning redovisar 2420 hemlösa personer, vilket 

innebär en minskning med 231personer, c:a 9% jämfört med 

räkningen som genomfördes 2014. 

  

Stockholms stad har arbetat målinriktat med att minska antalet 

personer i hemlöshet och detta arbete fortsätter. Socialnämnden ska 

i samverkan med stadsdelsförvaltningarna och Enheten för hemlösa 

arbeta för att motverka hemlöshet i enlighet med Stockholms stads 

program för att motverka hemlöshet 2014-2019. I det arbetet ska 

samverkan ske med olika aktörer inom området såsom 

frivilligorganisationer, bostadsbolag med flera. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 11 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 15 

Slutrapport Sociala insatsgrupper (SIG) för unga vuxna 19-29 

år för 2016 

Samanställning av fördelning av medel samt stadsdels-

förvaltningars delrapporter 

Dnr 3.2.3-69/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner redovisningen av Sociala 

insatsgrupper (SIG) för unga vuxna 19-29 år. 

 

Ärendet 

Stockholms stads projekt för att utveckla Sociala insatsgrupper för 

unga vuxna, 19-29 år, inleddes 2013. Arbetet riktas mot unga som 

befinner sig i riskzonen för att utveckla en kriminell livsstil eller 

rekryteras till kriminella nätverk eller unga som vill ha stöd att 

lämna en kriminell livsstil eller ett kriminellt nätverk.  

 

Under 2016 har 16 192 000 kronor fördelats inom ramen för 

projektet. Av dessa har 500 000 kronor bekostat en förstärkning av 

den centrala projektledningen och resterande del fördelats till 

stadsdelsförvaltningar som sökt stöd för att utveckla arbetsformen. 

 

Samtliga fjorton stadsdelsförvaltningar har under två separata 

ansökningsperioder haft möjlighet att söka stöd för att utveckla 

Sociala insatsgrupper. Totalt har sju stadsdelsförvaltningar sökt 

stöd. Av dessa har sex bedrivit ett aktivt arbete med inskrivna 

individer tillhörande målgruppen.   

  

Vid avstämning i oktober har 247 individer hittills berörts av arbetet 

med Sociala insatsgrupper under 2016. Av dessa har 138 varit 

inskrivna i en Social insatsgrupp. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

oktober 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 16 

Barn som upplevt våld – Socialtjänstinspektörernas 

kvalitetsgranskning 

Dnr 3.4.1-357/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner socialtjänstinspektörernas 

rapport. 

2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder. 

 

Ärendet 

I den aktuella rapporten redovisas resultatet från 

socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning vid tre 

stadsdelsförvaltningar gällande hand-läggningen av barn som 

upplevt våld. Av granskningen framkommer att barn väl 

uppmärksammas i relationsvåldshandläggningen. 

Utvecklingsområden är att barnavården inte alltid inleder utredning 

och att riskbedömningar behöver finnas i högre utsträckning. Barns 

delaktighet är ett utvecklingsområde, framför allt avseende transpa-

rens gentemot barnet. Insatser riktade direkt till barnet behöver öka 

för att tillgodose stödbehovet hos barn som upplevt våld. Genom 

samhandläggning mellan enheter, det vill säga gemensamma besök 

och gemensamma bedömningar med stöd i olika enheters kompe-

tens, ökar kvaliteten i socialtjänstens handläggning. Sådan samver-

kan finns men behöver utökas till att omfatta merparten av social-

tjänstens handläggning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 17 

Fler familjecentraler i ytterstaden 

Delrapport november 2016 

Dnr 1.5.4-66/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1 Socialnämnden godkänner denna redovisning. 

2 Socialförvaltningen föreslås fördjupa det stadsövergripande 

projekt och etablera ett forum för gemensamma 

ställningstaganden. 

3 Ärendet delges stadsdelsnämnderna. 

 

Ärendet 

Utifrån utredningsuppdrag i budget 2015 fann socialförvaltningen i 

samarbete med stadsdelsförvaltningarna att ytterstadsdelarna hade 

förutsättningar för att starta fler familjecentraler. Ett 

stadsövergripande projekt vid socialförvaltningens kompetenscenter 

barn och unga tillsammans med de sju ytterstadsdelarna Enskede-

Årsta-Vantör, Farsta, Hässelby-Vällingby, Rinkeby-Kista, 

Skarpnäck, Skärholmen och Spånga-Tensta har drivits under 2016. 

Stimulansmedel har fördelats till ytterstadsdelsförvaltningarna och 

struktur för etablering av familjecentraler har skapats. Lovande steg 

har tagits mot att etablera fler familjecentraler i ytterstaden och 

fördjupa befintlig verksamhet. Hembesöksprogrammet som arbetats 

fram i Rinkeby har presenterats och samtal förs om hur programmet 

kan startas upp i övrig ytterstad. Lokala barn- och mödrahälsovård 

är positiva till stärkt samverkan och samarbete. En majoritet ser 

fördelar med en samlokalisering och önskar samarbeta för 

etablering av familjecentraler eller familjecentralsliknande 

verksamheter inom befintliga ekonomiska ramar. 

Socialförvaltningen föreslås fördjupa det stadsövergripande 

projektet med forum för gemensamma ställningstaganden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 7 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 18 

Revidering av riktlinjerna för handläggning av ekonomiskt 

bistånd 

Dnr 3.1.1-596/2015 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förslaget till revidering av 

riktlinjerna för handläggning av ekonomiskt bistånd.  

2. Ärendet överlämnas för vidare beslut till 

kommunfullmäktige.  

 

Reservation 

Samtliga ledamöter för Moderaterna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Liberalerna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) lämnar följande ersättaryttrande: 

 

Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit följande 

 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

Vi delar förvaltningens ambition om att stärka stödet till barn till 

papperslösa. Barn ska inte straffas för sina föräldrars agerande. 

Barnperspektivet i ställningstagandet som förvaltningen och 

majoriteten har tagit är rätt. Däremot så kan vi inte ställa oss bakom 

ett beslut som innebär att papperslösa får försörjningsstöd.  

 

Centerpartiet har alltid tagit ställning för de mest utsatta i samhället. 

Vi har kämpat och kämpar fortfarande för papperslösas rätt till vård 

och för skola för barn till papperslösa. Därför är vi engagerade i att 

ändå trots föräldrarnas agerande ge stöd till barn till papperslösa.  

 

Inget barn ska behöva bo på gatan. Inget barn ska behöva gå 

hungrigt. Alla barn ska ha tillgång till de rättigheter som erkänts 

dem genom barnkonventionen. Det är Centerpartiets 

grundinställning. Vi menar också att det är viktigt att staden tar det 

ansvar som staden har för att akut hjälpa människor i nöd, oavsett 
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var den aktuella individen är hemmahörande. Men det finns olika 

vägar att gå för att göra detta. 

 

Centerpartiet anser att civilsamhället har en fortsatt viktig roll i 

arbetet med att nå och stödja papperslösa. Staden bör, istället för att 

systematiskt ge papperslösa familjer försörjningsstöd, säkerställa att 

de frivilligorganisationer som arbetar med barn till papperslösa, 

såsom Läkare i världen och Stockholms stadsmission, har det 

ekonomiska stöd dessa verksamheter behöver för att hjälpa dessa 

barn i deras dubbelt utsatta situation. Ett viktigt skäl till detta, 

förutom det som nämns ovan, är att dessa organisationer många 

gånger har lättare att nå papperslösa människor, då dessa ofta är 

rädda för myndigheter, men vågar ge sig till känna för 

frivilligorganisationer. Vi tror därför att det blir ett mer effektivt 

stöd till barn som far illa. 

 

Ärendet 

Gällande riktlinjer för handläggning av ekonomiskt bistånd genom-

gick en översyn och beslutades av kommunfullmäktige 2014-05-05. 

Socialnämnden fick i uppdrag i budget för 2015 att genomföra en 

översyn av befintliga riktlinjer. Utgångspunkten i översynen har 

varit de uppdrag som specificerats i budgeten för 2015. Översynen 

har även inneburit att i möjligaste mån ta bort skrivningar som 

redan framkommer i andra dokument, så som Socialstyrelsens 

handböcker, och istället göra hänvisningar till berörda dokument. 

Tjänsteutlåtandet innehåller en kortfattad redogörelse av 

förändringarna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 26 

november 2016. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att nämnden 

beslutar följande: 

 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande: 

 

Riktlinjerna för handläggningen av ekonomiskt bistånd innehåller 

anvisningar för arbetet med ekonomiskt bistånd enligt 

socialtjänstlagen och utgår från lagstiftning, rättspraxis och beslut 

om tillämpningar i kommunfullmäktige eller kommunstyrelsen. En 
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av de stora förändringarna när riktlinjerna för ekonomiskt bistånd 

revideras är att papperslösa med barn kan ges möjlighet till 

ekonomiskt bistånd, vilket vi ställer oss ytterst kritiska till.  

 

Enligt socialtjänstlagen har socialtjänsten ansvar för alla som vistas 

i kommunen och för att ingen ska behöva lida nöd även om de inte 

är hemmahörande i kommunen. Därmed finns det utrymme i 

socialtjänstlagen att bistå papperslösa personer även om detta tolkas 

olika i olika kommuner och av olika handläggare.  Malmö är en av 

de kommuner i landet som har beslutat om att ge papperslösa 

bistånd.  Vi ställer oss dock ytterst kritiska till att den rödgrönrosa 

majoriteten i Stockholm stad nu väljer Malmös modell som 

föredöme, en av de kommuner där utanförskapet är som störst. Att 

ge papperslösa med barn i Stockholm stad ekonomiskt bistånd är 

djupt oroväckande och kommer att leda till långtgående 

konsekvenser.  

 

Det är en felprioritering av den rödgrönrosa majoriteten att ge 

människor som saknar rätt att vistas i landet en fristad i Stockholm. 

Socialtjänsten står redan inför en kris, vi har socialsekreterare som 

går på knäna och det saknas bostäder till flyktingar som beviljats 

uppehållstillstånd. Det är inte rimligt att ge personer som vistas i 

Sverige olagligt rätt till samma tillgång till samhälleliga insatser 

som svenska medborgare eller personer med uppehållstillstånd. Det 

måste finnas en tydlig gräns vilka som ska ges rätt till 

välfärdssystemet 

Genom att ge papperslösa rätt till ekonomiskt bistånd bidra detta 

också till ett växande skuggsamhälle. Samtidigt som dessa personer 

erbjuds skola, vård och ekonomisk bistånd tvingas de leva gömda, 

det är varken en hållbar eller mänsklig situation. Att ge en sådan 

förmån vore också att undergräva det svenska medborgarskapet och 

rättsamhället. Det är en farlig väg att gå och ger dessutom dubbla 

signaler, sök asyl, få avslag och uppbär rätt till allt i från skola till 

försörjningsstöd. Idag förmår inte majoriteten att tillhandahålla 

bostäder till personer med uppehållstillstånd, hur ska 

försörjningsstöd kunna ges till de tusentals som fått eller kommer 

att få avslag? 

 

Närmaste åren kommer ungefär 50 000 personer undvika att bli 

utvisade i Sverige, det är orimligt att kommunerna ska stå för 

försörjningsstöd till denna grupp. Majoriteten borde fokusera på de 

människor som har fått uppehållstillstånd för att kunna ge den bästa 

möjliga starten i Sverige. Ett politiskt ledarskap kräver tuffa beslut 

och tydliga prioriteringar, dessvärre verkar detta saknas hos den 

rödgrönrosa majoriteten.  
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I de reviderade riktlinjerna framgår det även att sommarlovspeng 

ska utgå till barnfamiljer. Vi bedömer dock att detta kan tillgodoses 

inom ramen för befintlig verksamhet och föreningsliv.  

 

Vidare anges i revideringen av riktlinjerna om att införa prova på 

studier inom ekonomiskt bistånd. Det finns en god intention i att 

sänka trösklarna för att stärka möjligheterna till studier för personer 

med försörjningsstöd. Det ska alltid löna sig att arbeta och fler 

vägar in i jobb för personer som står långt från arbetsmarknaden 

behöver skapas. Dessvärre kan vi inte ställa oss bakom förslagen 

om att införa ett system för prova-på studier för personer med 

försörjningsstöd, så som de nu föreslås utformas. Ekonomiskt 

bistånd är det yttersta skyddsnätet i samhället och ett kortsiktigt 

alternativ, vilket det enligt vår uppfattning fortsatt ska vara. När en 

person får ekonomiskt bistånd ska det finnas tydliga och definierade 

motprestationskrav som syftar till jobb, praktik eller studier. Kraven 

ska vara utformade efter varje människas förutsättningar.  Som 

socialförvaltningen tidigare bedömt kan förslaget strida såväl mot 

andan i socialtjänstlagens förarbeten som mot kommunlagen och 

inte hålla vid en eventuell laglighetsprövning. När det handlar om 

människors livssituation och vägar ur ett bidragsberoende ska 

stadens insatser alltid ske på lagliga grunder och med individen 

bästa i åtanke.  

 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) och tjänstgörande ersättaren 

Inga-Lill Persson (L) föreslår att nämnden beslutar följande: 

 

1. Att återremittera förslaget till förvaltningen för ytterligare 

beredning i enlighet med vad som nedan anförs. 

2. Att anföra följande. 

 

Förslaget till nya riktlinjer för ekonomiskt bistånd är i många delar 

likt de riktlinjer som Alliansen antog under vår tid i majoritet. Det 

finns dock oklarheter som gör att Liberalerna yrkar att förslaget 

återremitteras för att få en tydligare bild av förslagets konsekvenser 

och de överväganden som ligger bakom förvaltningens förslag, 

enligt vad som härefter följer. 

 

Barn i papperslösa familjer befinner sig ofta i mycket utsatta 

förhållanden. Deras situation och behov måste särskilt beaktas i 

enlighet med barnkonventionen och bestämmelserna i 

socialtjänstlagen. Förvaltningen föreslår att papperslösa barn ska ha 

rätt till ekonomiskt bistånd utöver den rätt till akut nödhjälp som 

följer av socialtjänstlagen. 
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Vi vill att förvaltningen mera noggrant redogör för vilka 

erfarenheter som kan dras från andra kommuner där liknande 

förslag har genomförts, exempelvis Malmö. Det gäller bl.a. vilka 

gränsdragningar och definitioner som gjorts, i vilka situationer man 

bedömt att mer omfattande insatser än akut nödhjälp behövts, och 

vilka insatser man då beviljat. Detta skulle göra det möjligt för 

nämnden att bättre bedöma de förväntade konsekvenserna av 

förslaget. 

 

En juridisk fråga som inte berörs i förslaget till nya riktlinjer är 

också att polisen, i syfte att verkställa utvisningar, kan ha rätt enligt 

utlänningslagen att bryta sekretessen för att få tillgång till 

personuppgifter hos personer som kommer i kontakt med 

socialtjänsten, något som SVT tidigare rapporterat om. 

Förvaltningen bör redogöra för huruvida ett sådant scenario har 

beaktats i förslaget. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 19 

Avtal med SHIS om bostadslägenheter för nyanlända 

Dnr 2.11.6-764/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Förvaltningschefen får i uppdrag att ingå avtal med SHIS i 

enlighet med bilagda avtalsförslag. 

2. Socialnämnden anmäler avtalet mellan nämnden och SHIS 

till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

I enlighet med kommunfullmäktiges beslut 29 september 2016 ska 

socialnämnden i samarbete med Stiftelsen Hotellhem i Stockholm 

(SHIS) se över och öka tillgången till tillfälliga boenden för bland 

annat nyanlända familjer med osäkra boendeförhållanden. 

 

I enlighet med kommunfullmäktiges beslut ska socialnämnden 

ersätta SHIS för de självkostnader som de har för bland annat 

bovärdar, bevakning med mera. 

 

Baserat på de kostnader som SHIS haft för 2016 föreslås ett avtal 

mellan socialnämnden och SHIS som ger en ersättning på 35 000 kr 

per lägenhet och år upp maximalt 49 mnkr för 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 30 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 20 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträde 22 november 2016, 

justerat 29 november 2016.  

 

Protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde 

8 december 2016, justerat 9 december 2016. 

 

Inkomna handlingar till socialnämnden 15 november 2016. 

 

Anmälda delegationsbeslut till socialnämnden 24 november 2016. 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 7 december 2016. 
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§ 21 

Övriga frågor 

 

Nämnden noterar att Alexandra Mattsson Åkerström (V) på 

nämndens uppdrag deltog på Socionomdagarna den 15 november. 

 

Inga övriga frågor tas upp. 
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§ 22 

Upphandling av hantverkstjänster i socialförvaltningens 

lokaler 

Dnr 2.11.2-648/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner delvis förslaget till 

förfrågningsunderlag för upphandling av  

      ”Hantverkstjänster i socialförvaltningens lokaler”. 

2. Socialnämnden ger förvaltningen i uppdrag att revidera 

förfrågningsunderlaget så att kravet om att behärska 

svenska språket i tal och skrift endast ska gälla personal i 

arbetsledande funktion. 

3. Förvaltningschefen får i uppdrag att för nämndens räkning: 

 fatta tilldelningsbeslut och teckna avtal med valda 

entreprenörer, 

  besluta om partsbyte (dvs. parts rättigheter och    

skyldigheter får överlåtas på annan) samt underteckna 

avtal om partsbyte och 

 besluta om förlängning av avtal och om uppsägning av 

avtal. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Nuvarande ramavtal avseende hantverkstjänster löper ut i maj. 

Förvaltningen bedömer att det finns ett stort behov att genomföra en 

ny upphandling. Upphandlingen är uppdelad i tio kategorier och 

avtal sluts med tre anbudsgivare i varje kategori. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2 

november 2016. 

 

Förslag till beslut 

Nämnden som helhet (samtliga ledamöter och tjänstgörande 

ersättare för MP, S, V, Fi, M och L) föreslår att nämnden delvis 

beslutar enligt förvaltningens förslag, med justeringen att 

förvaltningen får i uppdrag att revidera förfrågningsunderlaget så att 

kravet om att behärska svenska språket i tal och skrift endast ska 

gälla personal i arbetsledande funktion. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förvaltningens förslag till beslut mot nämndens 

förslag till beslut och finner att nämnden beslutar enligt nämndens 

förslag. 
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§ 23 

Stödboende för unga ensamkommande anvisade till 

Stockholms stad – Förfrågningsunderlag 

Dnr 2.11.2-431/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner delvis förfrågningsunderlaget för 

gemensam upphandling av stödboende för Stockholms stad. 

2. Socialnämnden ger förvaltningen i uppdrag att se över 

förfrågningsunderlaget avseende olika former av 

ställföreträdare. 

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut och teckna ramavtal med godkända 

utförare.  

4. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att för 

nämndens räkning besluta om: 

- förlängning samt uppsägning av ramavtal, 

- partsbyte samt underteckna avtal om partsbyte, 

- mindre justeringar av ramavtal. 

5. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Upphandlingen avser enstaka platser i tillståndspliktigt stödboende 

för unga ensamkommande som har anvisats till Stockholms stad. 

Stödboende är lämpad till unga ensamkommande i åldrarna 16 till 

och med 20 år, som är socialt fungerande och har ett mindre 

vårdbehov. Upphandlingen görs på uppdrag av stadsdelsnämnderna 

och socialnämnden enligt lag om offentlig upphandling (LOU).  

 

Förvaltningen föreslår att det bifogade förfrågningsunderlaget 

godkänns. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 24 

november 2016. 

 

Förslag till beslut 

Nämnden som helhet (samtliga ledamöter och tjänstgörande 

ersättare för MP, S, V, Fi, M och L) föreslår att nämnden delvis 

beslutar enligt förvaltningens förslag, med tillägget att förvaltningen 

får i uppdrag att se över förfrågningsunderlaget avseende olika 

former av ställföreträdare. 

 

Beslutsordning 
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Ordföranden ställer förvaltningens förslag till beslut mot nämndens 

förslag till beslut och finner att nämnden beslutar enligt nämndens 

förslag. 
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§ 24 

Tilldelningsbeslut Trygghetsmätningen 2017 

Dnr 2.11.4-665/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden ger förvaltningschefen uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut avseende Trygghetsmätning 2017, samt 

ingå avtal med vald utförare. 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad.  

 

Ärendet 

Stockholms stad har genom socialförvaltningen genomfört en 

förnyad konkurrensutsättning av ramavtal vid upphandling av 

undersökningstjänster. Syftet med upphandlingen är att upphandla 

en leverantör som kan genomföra ”Trygghetsmätningen 2017”.  

 

Socialnämnden beslutar att i upphandling avseende Trygg-

hetsmätning 2017, ge förvaltningsdirektören i uppdrag att för 

nämndens vägnar fatta tilldelningsbeslut, samt teckna avtal med 

vald utförare. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 5 

december 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

Sammanträdet avslutas kl. 19:30 

 

Vid protokollet 

 

Sigrún Andersdóttir 


